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Samhällsbyggnadsnämndens protokoll 2023-08-22  

Tid och plats  
2023-08-22 klockan 09:00-12:40 i Heby kommunkontor, sammanträdesrum Tegelbruket 

Beslutande ledamöter 
Per Möller (C) ordförande, Bernt-Erik Rutström (S), Håkan Bengtzon (M), Annika Isaksson (S), Åsa Eklind 
(SD) 

Ej tjänstgörande ersättare 
Uno Philipsson (S) §§ 77-86, Daniel Steinmo (MP) 

Övriga närvarande 
Jenny Tobiasson, nämndsekreterare, Lena Fransson, Tf. förvaltningschef, Ingela Örneholm, 
förvaltningsekonom, Katarina Virhammar, kostchef § 78, Mikael Sandin, biträdande kostchef § 78, Lina 
Salomonsson, miljöstrateg §§ 79-80, Elise Teinler, administrativ handläggare §§ 80-81, Anna Winnersjö-
Edholm, kommunekolog §§ 82-83, Matilda Johansson, enhetschef mark- och planeringsenheten §§ 82-83 
Lena Gustafsson, controller VA-enheten § 86, Yifan Wu, verksamhetsutvecklare § 87  

Val av justerare 
Annika Isaksson (S) 

Tid och plats för justering 
2023-08-22 klockan 12:45 på Heby kommunkontor 

Justerade paragrafer 
§§ 77 - 89  

Underskrift 

 _______________________________________________________________  
Per Möller, ordförande 

 _______________________________________________________________  
Annika Isaksson, justerare 

 _______________________________________________________________  
Jenny Tobiasson, sekreterare 
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Anslagsbevis  
Protokollet är justerat. Justeringen har tillkännagivits genom anslag. 

Organ 
Samhällsbyggnadsnämnden 

Sammanträdesdatum 
2023-08-22 

Förvaringsplats för protokollet 
Kommunkontoret, Tingsgatan 11, Heby 

Datum då anslaget sätts upp 
2023-08-22 

Datum då anslaget tas ned 
2023-09-13 

Justerade paragrafer 
§§ 77 - 89 

Underskrift 

_______________________ 
Jenny Tobiasson 
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Sbn § 77 Dnr SBN/2023:5 002 

Anmälan av delegationsbeslut 
Samhällsbyggnadsnämndens beslut 
• Samhällsbyggnadsnämnden tackar för informationen och lägger delegationsbesluten till 

handlingarna. 
 

Sammanfattning 
Sammanställning av delegationsbeslut §§ 36-50 redovisas för nämnden.  

 

Beslutsunderlag 
Lista delegationsbeslut sbn §§ 36-50 
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Sbn § 78 Dnr SBN/2023:35 105 

Information från förvaltningen, Kostenheten 
Samhällsbyggnadsnämndens beslut 
• Samhällsbyggnadsnämnden tackar för informationen. 

 

Sammanfattning 
Kostchef och bit. Kostchef redogör för vad som är aktuellt inom enheten.  

Inledningsvis informerar kostenheten om hur ekonomin ser ut. Livsmedelspriserna ökade under 
2022 med ca. 21,6 % och de senaste 12 månaderna har livsmedelskostnaden ökat med 9,5% 

I förskola och skola har mängden konsumtion av mat ökat vid måltiderna frukost, lunch och 
mellanmål. För att försöka minska kostnaderna jobbar man mycket med matsvinn och man ska 
under hösten börja med ”gram per ätande”. Man jobbar även med fem veckors menyer för att 
kunna följa livsmedelskostnaden.   

Vidare får nämnden information om personalläget. Det är mycket svårt att rekrytera för tjänster 
som kockar men också för köksbiträden. Man jobbar med socialtjänsten och ensamkommande 
kvinnor för att underlätta steget ut på arbetsmarknaden och för att få in fler i vikariepooler m.m. 

Under hösten genomför skolorna ”elevens val” där ettan, tvåan och trean får rösta på vilket 
alternativ av mat de önskar sig. Detta kommer genomföras under hösten för ettan och under 
våren för tvåan och trean.  

Tf. förvaltningschef informerar kort om personalrekrytering till tekniska enheten. 

 

Beslutsunderlag 
Muntlig information 
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Sbn § 79 Dnr SBN/2023:45 106 

Remiss - Naturvårdsverkets förslag till nya föreskrifter om 
ersättning till kommuner för insamling av förpackningsavfall 
Samhällsbyggnadsnämndens beslut 
• Samhällsbyggnadsnämnden tackar för informationen. 

 

Sammanfattning 
Heby kommun har fått en remiss från Naturvårdsverket gällnade förslag till nya föreskrifter om 
ersättning till kommuner för insamling av förpackningsavfall. Heby kommun har skickat förfrågan 
till Vafabmiljö kommunalförbund om att de svarar för Hebys räkning med hänsyn till det ansvar 
som är överfört till Vafabmiljö. 

 

Beslutsunderlag 
Tjänsteskrivelse, 9 augusti 2023 
Följebrev om remiss från Naturvårdsverket 
Förslag till nya föreskrifter om ersättning till kommuner för insamling av förpackningsavfall 
inklusive bilaga 

 

 
Delges 
Vafabmiljö 

 

 
  



PROTOKOLL 
2023-08-22 
Samhällsbyggnadsnämnden 

Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
 7(17) 

Sbn § 80 Dnr SBN/2023:38 452 

Medborgarförslag - Det ska vara lätt att göra rätt! Erbjud 
hemsortering 
Samhällsbyggnadsnämndens beslut 
• Svar på medborgarförslaget ”Det ska vara lätt att göra rätt! Erbjud hemsortering” daterat 10 

juli 2023 från Vafabmiljö kommunalförbund antas som eget och överlämnas till 
förslagsställaren. 

 

Sammanfattning 
Till kommunfullmäktige den 17 april 2023 inkom medborgarförslaget ”Det ska vara lätt att göra 
rätt! Vår kommun präglas av många naturområden, vilket är vår profilering. Ett steg i att bevara 
naturen är att erbjuda hemsortering”. Kommunfullmäktige beslutade att överlämna förslaget till 
samhällsbyggnadsnämnden för besvarande (Kf § 39/2023). Förslagsställaren vill att kommunen 
tillsammans med Vafabmiljö ska påbörja en utredning för att se hur hemsortering rent tekniskt 
kan erbjudas till de som bor i hus samt till vilken kostnad. 

Vafabmiljö har fått tagit del av medborgarförslaget och har inkommit med yttrande på 
medborgarförslaget. Vafabmiljö anger att förslaget ligger helt rätt i tiden. I yttrandet beskrivs den 
nya lagstiftningen om fastighetsnära insamling och Vafabmiljös pågående arbete med att planera 
för införandet av fastighetsnära insamling. Målet är att den fastighetsnära insamlingen ska kunna 
införas så snart som möjligt och senast innan 1 januari 2027 hos alla hushållen i Heby kommun 
och övriga 11 kommuner i Vafabmiljös region. 

På Vafabmiljös hemsida finns information om lagförändring gällande fastighetsnära insamling och 
projektet för att införa det. Heby kommun kommer också att lägga ut information i sina kanaler 
om förändringarna gällande fastighetsnära insamling. 

Beslutsunderlag 
Tjänsteskrivelse, 8 augusti 2023 
Kf § 39/2023 
Medborgarförslag med bilaga 
Tjänsteskrivelse, 3 maj 2023 
Yttrande från Vafabmiljö angående svar på medborgarförslag om hemsortering, 10 juli 2023 
 

 
Delges 
Vafabmiljö kommunalförbund 
Förslagsställaren 
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Sbn § 81 Dnr SBN/2023:16 041 

Information - Inriktningsmål 2024 
Samhällsbyggnadsnämndens beslut 
• Samhällsbyggnadsnämnden tackar för informationen. 

 

Sammanfattning 
Mål och budget är kommunens övergripande styrprocess. Mål- och budgetprocessen samordnar 
målarbetet med ekonomin och planeringen med uppföljningen. Kommunfullmäktiges Mål och 
budget utgör grunden till nämndernas verksamhetsplaner, vilka i sin tur är grunden till 
förvaltningarnas och enheternas verksamhetsplaner. 

I februari 2023 antog kommunstyrelsen en ny riktlinje för mål och budget i Heby kommun vilken 
delvis förändrar kommunens arbetssätt rörande målstyrningen. Från och med 2024 styrs Heby 
kommun utifrån kommunfullmäktiges vision och inriktningsmål. Nämnderna arbetar sedan för 
att uppnå dessa mål utifrån de medel som tilldelats inom egen budgetram. 

Under våren pågick arbetet med att ta fram förslag på inriktningsmål och dessa antogs av 
kommunfullmäktige i juni. En verksamhetsplan för nämnden kommer att tas fram under hösten 
med utgångspunkt i kommunens nya inriktningsmål. 

 

Beslutsunderlag 
Tjänsteskrivelse, 14 augusti 2023 
Kf § 53/2023+bilaga 
Ks § 136/2023 
Ks § 156/2023 

 
  



PROTOKOLL 
2023-08-22 
Samhällsbyggnadsnämnden 

Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
 9(17) 

Sbn § 82 Dnr SBN/2023:24 430 

Motion om hyggesfritt skogsbruk 
Samhällsbyggnadsnämndens förslag 
Kommunfullmäktiges beslut 
• Svar på motion om hyggesfritt skogsbruk, daterad 14 juni 2023 med dnr SBN/2023:24, 

godkänns och överlämnas till motionsställaren.  

Sammanfattning 
En motion har inkommit till Samhällsbyggnadsnämnden i Heby gällande att den skog som 
kommunen äger bör skötas genom hyggesfritt skogsbruk för att måna om den biologiska 
mångfalden.  

Kommunens skogsbruksplan och skogsskötsel har tidigare varit uppe för diskussion i nämnden. 
Det beslutades då att kommunens skogsinnehav kunde fortsätta att skötas utifrån 
skogsbruksplanen och de riktlinjer om skötsel av kommunens skog som redan finns. Dessa ger en 
skogsskötsel som i stort sett uppnår målen för certifiering och hyggesfritt skogsbruk. 

Förvaltningens svar 
De senare årens skötsel av skogen har inte kunnat utgå från skogsbruksplanen utan fokuserats 
helt på att hantera skador av granbarkborre och avverkningar inför exploatering. Vid 
avverkningarna mot granbarkborre har enbart granar tagits ut för att minska påverkan av 
avverkningen och bryn av andra trädslag har lämnats. Då variationen av trädslag i kommunens 
skogar är dålig har det trots föresatserna lett till en hel del väldigt öppna områden. 

Kommunens skog kan delas upp i tre delar. Dels finns den tätortsnära skogen som ger bra 
rekreationsmöjligheter för närboende men som även kan exploateras om behovet uppstår. Dels 
finns den del av skogen som ligger inom Östa naturreservat som på sikt ska kunna utvecklas till 
en naturskog med höga naturvärden, och dels finns den skog som planterats och skötts för att ge 
en avkastning. Alla delar av skogen har tydliga spår av skogsbruk och det finns inte något område 
som idag kan kallas för naturskog eller urskog även om det på många ställen finns höga 
naturvärden. Det är enbart de senaste årtionden som kommunens skogsinnehav har sköts för att 
gynna naturvärden och ge bra rekreation för boende och besökare i kommunen. Det gör att 
omställningen till en naturligare skog kan bli stor och ta lång tid. Under omställningen kommer 
dock naturvärdena att öka och den biologiska mångfalden kommer kunna bevaras och gynnas. 
Avkastningen från skogsbruket minskar i en skogs som sköts på annat sätt än trakthyggesbruk 
men med det sagt bör kommunen dock kunna se en avkastning från skogen även i framtiden som 
ska kunna täcka de åtgärder som krävs för den tätortsnära skogen.  

Beslutsunderlag 
Tjänsteskrivelse, 14 juni 2023 
Motion om hyggesfritt skogsbruk 

Delges 
Kommunfullmäktige 
Kommunstyrelsen 
Mark- och planeringsenheten  
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Sbn § 83 Dnr SBN/2023:25 433 

Motion om miljöcertifierad skogsbruksplan 
Samhällsbyggnadsnämndens beslut 
• Förvaltningen får i uppdrag att korrigera den yta som ingår i skogsbruksplanen samt inleda 

diskussion med nämnden om den framtida användningen av skogar ägda av kommunen.  

Samhällsbyggnadsnämndens förslag 
Kommunfullmäktiges beslut 
• Svar på motion om miljöcertifierad skogsbruksplan, daterad 14 juni 2023 med dnr 

SBN/2023:25, godkänns och överlämnas till motionsställaren.  

Sammanfattning 
En motion har inkommit till Samhällsbyggnadsnämnden i Heby gällande att kommunen bör skaffa 
en miljöcertifierad skogsbruksplan.  

Kommunens skogsbruksplan och skogsskötsel har tidigare varit uppe för diskussion i nämnden. 
Det beslutades då att kommunens skogsinnehav kunde fortsätta att skötas utifrån 
skogsbruksplanen och de riktlinjer om skötsel av kommunens skog som redan finns. 
Skogsbruksplanen och kommunens riktlinjer för skötsel av skogen ger en skogsskötsel som i stort 
sett uppnår målen för certifiering och hyggesfritt skogsbruk. 

Förvaltningens svar 
De senare årens skötsel av skogen har tyvärr inte kunnat utgå från skogsbruksplanen utan 
fokuserats helt på att hantera skador av granbarkborre och avverkningar inför exploatering. Vid 
avverkningarna mot granbarkborre har enbart granar tagits ut för att minska påverkan av 
avverkningen och bryn av andra trädslag har lämnats. Då variationen av trädslag i kommunens 
skogar är dålig har det trots föresatserna lett till en hel del väldigt öppna områden. 

Enligt den utredning som utfördes tidigare är en schablonkostnad för en ny skogsbruksplan för 
kommunens skogsinnehav ca 85 000 kr, kostnaden för en mångbruksplan ligger högre men 
bidrag kan sökas för att stötta arbetet. Den nuvarande skogsbruksplanen uppdaterades 2016 och 
en normal livslängd för skogsbruksplaner är ungefär 10 år. Nuvarande skogsbruksplan är dock 
rejält eftersatt och en del arbete behöver utföras för att uppdatera informationen i planen. Därför 
föreslås att skogsbruksplanen nu korrigeras så att den är korrekt utifrån de senaste årens 
avverkningar och att arbetet för att underlätta framtagande av en mångbruksplan påbörjas. Det 
arbetet går ut på att på tjänstemannanivå sammanfatta befintlig information och ställa upp mål 
för skogens utveckling.  Inför år 2025–2026 bör en budget läggas för att finansiera framtagande 
av en mångbruksplan. 

Beslutsunderlag 
Tjänsteskrivelse, 14 juni 2023 
Motion om miljöcertifierad skogsbruksplan 

Delges 
Kommunfullmäktige 
Kommunstyrelsen 
Mark- och planeringsenheten  
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Sbn § 84 Dnr SBN/2023:53 512 

Medborgarförslag - Sänk hastigheten genom Heby 
Samhällsbyggnadsnämndens beslut 
• Samhällsbyggnadsnämnden uppdrar åt förvaltningen att bereda medborgarförslaget och 

återkomma med förslag till svar.  
 

Sammanfattning 
Till kommunfullmäktige den 20 juni 2023 inkom medborgarförslaget ”Sänka hastigheten genom 
Heby, vid inpassering till Heby från Uppsala hålls hög hastighet”. Kommunfullmäktige beslutade 
att överlämna förslaget till samhällsbyggnadsnämnden för beredning och beslut, Kf § 68/2023.  

 
I medborgarförslaget ”Sänka hastigheten genom Heby, vid inpassering till Heby från Uppsala hålls 
hög hastighet” eftersöker förslagsställaren att hastigheten sänks genom Heby eftersom det 
kommer minska buller och vibrationer samt öka säkerheten för de som går över övergångsstället.  

 
Förvaltningen får i uppdrag att bereda medborgarförslaget och arbeta fram ett förslag på svar.  
 

Beslutsunderlag 
Tjänsteskrivelse, 4 augusti 2023 
Kf § 68/2023 
Medborgarförslag – Sänk hastigheten genom Heby, vid inpassering till Heby från Uppsala hålls 
hög hastighet 
Bilaga till medborgarförslag – Sänk hastigheten genom Heby, vid inpassering till Heby från 
Uppsala hålls hög hastighet 
 

 

Delges 
Tekniska enheten 
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Sbn § 85 Dnr SBN/2023:21 042 

Ekonomisk uppföljningsrapport, juli 
Samhällsbyggnadsnämndens beslut 
• Ekonomisk uppföljningsrapport för maj och juli 2023 godkänns. 

 

Sammanfattning 
Samhällsbyggnadsnämnden fick på sammanträdet den 13 juni 2023 en muntlig månadsrapport 
för maj där resultatet var fortsatt positivt.  

Det ekonomiska resultatet för perioden januari-juli är fortsatt positivt med avvikelse mot budget 
med 1,5 mnkr. Kostverksamheten visar ett fortsatt negativt resultat på grund av 
livsmedelskostnaden som ökat.  

Förvaltningsekonom informerar vidare om avslutade och pågående investeringar.  

 

Beslutsunderlag 
Månadsrapport maj + bilaga 
Månadsrapport juli + bilaga 

  

 
Delges 
Kommunstyrelsen  
Kommunfullmäktiges revisorer 
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Sbn § 86 Dnr SBN/2023:20 356 

Förslag till ny VA-taxa 
Samhällsbyggnadsnämndens förslag 
Kommunfullmäktiges beslut 
• Kommunfullmäktige beslutar att anta en reviderad VA-taxa i enlighet med förslag på VA-taxa 

Heby kommun 2024, bilaga 1. 
• Kommunfullmäktige beslutar att förslag på ny VA-taxa ska träda i kraft den 1 januari 2024. 

Sammanfattning 
Den allmänna VA-verksamheten ska vara självfinansierande genom avgifter som regleras i VA-
taxan. VA-huvudmannen är skyldig att se över VA-taxan så att den speglar de utgifter som 
föreligger för att bygga ut och underhålla den allmänna 
VA-anläggningen. 

Inom VA-området sker hela tiden en utveckling av ny praxis och andra typer av samhälleliga 
behov som gör att taxan behöver revideras. Behovet av att förvalta och utveckla den egna VA-
anläggningen i syfte att leva upp till lagkrav och att ha en ekonomi i balans, har föranlett behovet 
av en översyn av kommunens VA-taxa. Dessutom krävs en översyn med anledning av att också 
täcka de kostnader som ökat till följd av världsläget, med ex. ökade elpriser, kemikaliepriser, 
bränsle- och materialkostnader.  

Heby kommun har inte höjt VA-taxan sedan 2016. Under 2023 har kommunens VA-verksamhet 
genomfört en utredning och översyn av kommunens VA-taxa. VA-taxan föreslås revideras på flera 
punkter för att följa lagkraven, nå kostnadstäckning samt öka tydligheten i struktur och en mer 
lättförståelig text. Taxans konstruktion och sättet att fördela och beräkna avgifterna förslås 
ändras och istället utgå från det nationella branschorganet Svenskt Vattens nya basförslag P120. 

VA-taxan består av två delar, en fast avgift (anläggningsavgift) och en rörlig avgift 
(brukningsavgift). Anläggningsavgiften är en engångsavgift som en fastighetsägare betalar för att 
ansluta sin fastighet till den allmänna VA-anläggningen. För att få kostnadstäckning föreslås att 
anläggningstaxan höjs med 3,9 %, till följd av framförallt kostnadsökningar med anledning av 
världsläget och i enlighet med prisindex kommunal verksamhet (PKV). 

Brukningsavgiften är de löpande avgifterna som en fastighetsägare betalar för att nyttja VA-
anläggningen. Brukningsavgiften ska täcka kostnaderna för drift och underhåll, ränta och 
avskrivningar. För att få kostnadstäckning föreslås att brukningstaxan höjs med 15 %.  

Med taxehöjningen blir den nya årskostnader för typhus A, 8 851kr (inkl. moms), vilket motsvarar 
en kostnadsökning med 96 kr per månad. För typhus B blir årskostnaden 82 496kr (inkl. moms), 
vilket motsvarar en ökning med 899 kr per månad. 

VA-verksamheten har i sitt utredningsarbete och förslag tagit hänsyn till en långsiktig 10-årig 
planering av taxeutvecklingen, i syfte att få en jämnare taxeutveckling över tid i den mån det kan 
tillämpas.  

Beslutsunderlag  
Tjänsteskrivelse, 12 juli 2023 
Förslag VA-taxa Heby kommun 2024, bilaga 1 
EKSIM Förvaltningsform år 1 230404 

 

Delges 
Kommunfullmäktige 
Kommunstyrelsen  
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Sbn § 87 Dnr SBN/2022:36 005 

Information - Digitalisering 
Samhällsbyggnadsnämndens beslut 
• Samhällsbyggnadsnämnden tackar för informationen.  

Sammanfattning 
Direkta IT-kostnader för perioden juni 2022 till juni 2023 för drift av verksamhetssystem inklusive 
licenser och support, samt kostnad för telefoni, bredband och IT-utrustning utöver det som erbjuds 
av IT-centrum uppgår till 3 030 000 kr och utgör ca. 2% av den totala driftskostnaden för 
förvaltningen. 
Kostnad för medlemsavgift, IT-tjänsteavtal och support från IT-centrum kostar ca.15 000 000 kr 
årligen för hela kommunen. 

Indirekta IT-kostnader i verksamheten: 
• Dåliga verksamhetssystem som kräver att verksamheten lägger arbetstid på felsökning och 

support. 

• Behov av bättre kunskap i verksamhetssystemen och deras funktioner för att undvika inköp av 
flera system med liknande funktionalitet. Till exempel finns en bokningsfunktion och förmåga att 
hantera och skicka formulär i de flesta systemen.  

• En mer öppen attityd för systembyte, speciellt till system med öppen källkod skulle minimera 
risken för att leverantörer tar överpriser.  

• Oklara ansvarsområden och roller för systemförvaltning, vilket ger upphov till onödigt långa 
driftstopp. 

Möjliga lösningar till indirekta IT-kostnader: 
• Genom utbildning och kompetensutveckling inom grundläggande digital kompetens, felsökning 

och verksamhetssystemen kan verksamheten själva åtgärda enklare fel och slipper därmed vänta 
på support från IT-centrum. 

• Ett närmare samarbete mellan systemförvaltare och förvaltningar skulle minska risken att 
införskaffa system med överlappande funktioner. 

• Genom att genomföra fler samordnade upphandlingar och samarbeta med andra kommuner får 
vi bättre förhandlingsposition och kommunerna kan dela på kostnader för t.ex. 
systemförändringar och integrationer. 

• Tydligare roller för systemförvaltning skulle möjliggöra snabbare åtgärder utan att först behöva 
avgöra vem som har ansvaret. 

Färdiga digitaliseringsprojekt i år: 
• Implementering av bokningssystemet Rbok. 

• E-tjänst för hantering av kundfakturor och integration med ekonomisystemet Raindance.  

• Digital hantering av specialkost genom en e-tjänst och utskrift av klisterlappar. 

• Statistik och E-tjänst för rapportering av antal ätande och matsvinn i skolorna 

• E-tjänst för livsmedelsbeställningar inom vård- och omsorgsboenden. 

• Uppdatering av biljett & kassasystem i Heby Arena. 

Pågående digitaliseringsprojekt under hösten: 
• Pågående överflyttning av servrar från Advania till IT-centrum (Samsourcing). 
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• Implementering av det nya bibliotekssystemet Quria. 

• Införande av en ny plattform för e-tjänster samt utveckling av nya e-tjänster, exempelvis för 
nyanslutning/ägarbyte VA samt ansökan om lotteritillstånd. 

• Översättning av befintliga e-tjänster till engelska. 
 

Beslutsunderlag 
Tjänsteskrivelse, 10 augusti 2023 
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Sbn § 88 Dnr SBN/2023:2 105 

Information och rapporter 
 

Samhällsbyggnadsnämndens beslut 

• Samhällsbyggnadsnämnden tackar för informationen.  
 

Sammanfattning 
Följande handlingar föreligger: 
Ks § 149/2023 
Ks § 133/2023 
Kf § 52/2023 
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Sbn § 89  

Övriga frågor 
 

 

Sammanfattning 
 
Håkan Bengtzon (M) – Önskar en informationstavla om de nya tomtområdet i Tärnsjö. 

Tf. Förvaltningschef tar frågan vidare till mark-och planeringsenheten. 

 

Daniel Steinmo (MP) - Önskar en informationspunkt om VA och reningsverken till 
Samhällsbyggnadsnämndens sammanträde i september med status av översvämningar efter de 
oväder som varit under sommaren.  

 
Åsa Eklind (SD) – Ställer en fråga om torgplatsen i Tärnsjö.  

Förvaltningen svarar att arbetet är på gång men inte startat ännu. 
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